
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

SPRAWOZDANIE 
POSELSKIE  

Tomasz Piotr Nowak 

Posłowie i senatorowie powinni informować o swojej pracy i działalności organu, do którego zostali wybrani. 
Art. 1 ustawy z dnia 9 maja 1996 r. o wykonywaniu mandatu posła i senatora (Dz. U. 1996 nr 73 poz. 350 z późn. zm.) 

Poseł na Sejm RP 

VIII kadencja Sejmu RP 
      2 0 1 5  -  2 0 1 9 
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Przynależność do Komisji sejmowych  

Poseł Tomasz Nowak zasiada w dwóch komisjach  

sejmowych kluczowych dla Wielkopolski Wscho- 

dniej: Komisji Energii i Skarbu Państwa oraz  

Komisji ds. Unii Europejskiej. Praca w obu komi- 

sjach związana jest z kierunkami polityki klimaty- 

cznej państwa i UE oraz przyszłością górnictwa  

i energetyki konwencjonalnej. W ramach komisji  

poseł zabiega o otwarcie odkrywki Ościsłowo oraz  

transformację regionu. Poseł Tomasz Nowak  

należy też do Nadzwyczajnej Podkomisji ds. Polityki Energetycznej Unii Europejskiej (zastępca 

przewodniczącego). Ponadto poseł działa w zespołach parlamentarnych m.in.: Zerwij z Plastikiem , 

Uniwersytetów Trzeciego Wieku, Strażaków oraz ds. Energetycznego Pakietu Zimowego 

(zastępca przewodniczącego). 

Funkcje, czyli odpowiedzialność 

Poseł Tomasz Nowak jest wiceprzewodniczącym  

i rzecznikiem dyscypliny Klubu Parlamentarnego PO.  

Na każdym posiedzeniu weryfikuje obecność posłów na 

głosowaniach i podczas pracy w komisjach. W regionie 

Tomasz Nowak jest wiceprzewodniczącym Zarządu 

Regionu PO Wielkopolska, tym samym  koordynuje 

pracą całego subregionu - od Koła po Śrem. Pełni także 

funkcję przewodniczącego struktur miejsko-powiato-

wych PO w Koninie. Te funkcje to przede wszystkim 

odpowiedzialność za funkcjonowanie struktur i wspólna 

praca na rzecz np. wyborów, konsultowanie ustaw 

sejmowych i debaty programowe. 

Przynależność do stałych delegacji  

i grup bilateralnych   

• Przynależność do stałych delegacji 

parlamentarnych i grup bilateralnych 

• Grupa Parlamentarna Polska-Republika Korei 

• Polsko-Brazylijska Grupa Parlamentarna 

• Polsko-Chorwacka Grupa Parlamentarna 

• Polsko-Grecka Grupa Parlamentarna 

• Polsko-Tajwański Zespół Parlamentarny 

264. posiedzenia Komisji ds. UE oraz 150. Posiedzeń Komisji Energii 

 

Ślubowanie poselskie na pierwszym posiedzeniu Sejmu 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Interwencje poselskie, interpelacje i wystąpienia sejmowe 

 

Problemy ogólnopolskie m.in.: 

• obrona niezależności mediów, 

• walka o wolne sądy, 

• sprzeciw wobec reformie oświaty, 

• strajk i wynagrodzenie nauczycieli, 

• sytuacja osób niepełnosprawnych, 

• problematyka funkcjonowania NFZ, 

• dostępność i refundacja leków dla seniorów  

i osób chorych na raka, 

• sytuacja lekarzy rezydentów, pielęgniarek, 

• ratowników i fizjoterapeutów 

• zadłużenie szpitali,  

• dyskryminacja kobiet na rynku pracy, 

• wzrost wynagrodzeń dla pracowników sfery budżetowej, 

• walka z uzależnieniami, programy profilaktyczne, 

• rozszerzenie 500+ na pierwsze dziecko, 

• mieszkania dla młodych,  

• fundusz alimentacyjny, 

• energetyka: wzrost cen prądu, bezpieczeństwo energetyczne kraju, odnawialne źródła energii,  

• poprawa jakości powietrze i walka ze smogiem, 

• nielegalne składowiska odpadów chemicznych, 

• dopłaty bezpośrednie dla rolników, 

• finansowanie szkód upraw rolnych, 

 

Problemy regionalne m.in.: 

• wsparcie inwestycji w Wielkopolsce Wschodniej, 

• budowa obwodnicy Wrześni,  

• kontraktowanie świadczeń szpitalnych we Wrześni,  

• problemy zespołów ratownictwa medycznego  

na przykładzie Pyzdr, 

• złoża wód geotermalnych w Kole,  

• poprawa infrastruktury drogowej w Kole,  

• pomnik ofiar obozu Kulmnhof w Chełmnie n. Nerem, 

• wpływ wydatków oświatowych na stabilność budżetową  

powiatu słupeckiego,  

• budowa biogazowni na terenach AMW w powiecie słupeckim, 

• infrastruktura sportowa w powiecie słupeckim,  

• finansowanie budowy ul. Leśnej i ul. Chełmońskiego w Turku, 

• termomodernizacja budynków wpisanych do rejestru zabytków, 

• rewitalizacja rynku w Turku, 

• przedłużenia pracy Elektrowni Adamów, 

• budowa linii kolejowej Konin – Turek, 

• odkrywka Ościsłowo, 

• emerytury górnicze, 

• zabezpieczenia pracy w ZE PAK,  

• wysychanie Jeziora Wilczyńskiego, 

• polder Golina, 

• modernizacja Muzeum Średzkiego, 

• Średzka Kolej Powiatowa, 

• remont basenu w Śremie 

 

 

 

 

więcej na  

www.sejm.gov.pl 

• walka z plastikiem, 

• wstrzymywania zwrotu VAT,  

• polityka historyczna na przykładzie Wołynia 
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Kryzys parlamentarny 

16 grudnia 2016 r. posłowie stawali na mównicy 

sejmowej, domagając się pozostawienia 

dziennikarzy w głównym budynku sejmu. 

Doszło do zerwania posiedzenia w sali 

plenarnej i uchwalenia budżetu  przez klub PiS-

u w Sali kolumnowej. Kluby opozycji oczekiwały 

wznowienia posiedzenia Sejmu w sali plenarnej. 

I wreszcie 11 stycznia przerwano protest po 

 decyzji marszałka o pozostawieniu dziennikarzy w sejmie. Był to wygrany protest, który stał się 

symbolem tej kadencji. Poseł Tomasz Nowak, wraz z całym Klubem, czuwał dniami i nocami na sali 

sejmowej. Na nocnych dyżurach spędził także wyjątkową noc – sylwestra 2017 r. 

Wolne Sądy: na mównicy i na ulicy 

Pierwsze posiedzenia sejmu nadały ton tej kadencji. 

Poselskie projekty ustaw, dotyczące Trybunału 

Konstytucyjnego pokazały, że reforma sądownictwa 

będzie drogą na skróty i sprowadzać się będzie do 

wymiany kadr sędziowskich, na ich podporządkowanie 

parlamentarnej większości. Trybunał Konstytucyjny, w 

wyniku kolejnych nowelizacji, przestał być, strażnikiem 

konstytucji, a Sąd Najwyższy miał zostać pozbawiony 

 swojej niezależności. Konstytucja i sądy muszą działać ponad interesami aktualnej większości, bo to gwarantuje 

wolności obywatelskie. Już na 5. posiedzeniu sejmu poseł Tomasz Nowak w swoim wystąpieniu, dotyczącym 

zmiany ustawy o Trybunale Konstytucyjnym, powiedział: „Wysoka Izbo! Koniec z wolnością. Oto czas strażników 

większości w tej sali powoduje, że ta wolność staje się coraz bardziej ograniczona (…) tu chodzi o interpretację,  

o stanowienie państwa prawa. Obawiam się, że czas państwa prawa minął 25 października”. W innym swoim 

wystąpieniu, na 20. posiedzeniu, kiedy w obronie Trybunału Konstytucyjnego odbywały się liczne marsze i wiece, 

poseł z mównicy sejmowej powiedział: 

 „…suweren maszeruje, maszeruje z hasłami: Opublikować 

i Zaprzysiąc. Suweren wie, że konflikt o Trybunał 

Konstytucyjny jest konfliktem o fundament państwa 

prawa. Suweren zebrał 100 tys. Podpisów pod projektem 

obywatelskim przywracającym godność Trybunałowi 

Konstytucyjnemu i złożył go w Sejmie, a rządząca 

większość potraktowała projekt jako zasłonę dymną 

przed Komisją Europejską. (…) Suweren ze zdumieniem 

zobaczy, że został wykorzystany…”.  

Masowy sprzeciw wobec zmianom ws. Sądu Najwyższego 

oraz zagrożenie ze strony UE, że zostanie wprowadzona 

procedura art. 7 oraz powiązanie środków europejskich  

z oceną praworządności, zatrzymało ostateczne zmiany  

w Sądzie Najwyższym. Poseł, oprócz wystąpień sejmowych, 

brał udział w manifestacjach i wiecach. 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

W obronie mediów  

Poseł - z mównicy sejmowej -  sprzeciwiał się zawła-

szczaniu telewizji publicznej i przekształcaniu jej w 

„TVP PiS”  i czynienia z niej telewizji „Urbana do 

potęgi entej”: „Mówiliśmy z tej mównicy, 

mówiliśmy w 2015 r., na początku 2016 r., co 

stanie się z telewizją, z telewizją, która była 

dobrem publicznym. Telewizja stała się telewizją 

PiS-owską. Niestety widać to również  

w badaniach, które są przeprowadzone.  

 

 

Oto w 2016 r. społeczeństwo mówiło, że 50 proc. komunikatów w telewizji publicznej jest 

nieobie-ktywnych, a w maju 2017 r. – że 66,7 proc. W październiku 2017 r. społeczeństwo (85 

proc. Odbiorców), domagało się obiektywizmu Telewizji Polskiej. Co się dzieje z telewizją, która 

kształtuje świadomość Polaków? To, co się dzieje, to jest propagandowa zbrodnia na 

świadomości społecznej społeczeństwa polskiego”. Podczas debaty nad małą ustawą medialną 

(grudzień 2015 r.) poseł zapytał „Ilu zwolnicie dziennikarzy?” Padła spontaniczna odpowiedź z ław 

klubu PiS-u: „Wszystkich”. Jak podaje portal gazeta.pl internauci zidentyfikowali, że tak powiedziała 

minister w Kancelarii Premiera Beata Kempa. Wiedziała, co mówiła. TVP stało się propagandowym 

narzędziem PiS-u, który wynagrodził stronniczość telewizji (i spadek oglądalności) kwotą 1,3 mld zł 

specjalną ustawą w 2019 r. 

Reforma czy deforma oświaty? 

Poseł Tomasz Nowak przeciwstawiał się deformie 

oświaty: likwidacja gimnazjów odbiega od 

europejskich standardów, skazuje dzieci na 

wtłoczenie do jednej, przeludnionej podstawówki, 

odbiera możliwość lepszej realizacji ambicji 

młodzieży, doprowadza do przeładowania 

programowego, dubluje roczniki w szkołach 

średnich i utrudnia im dostanie się do wybranej 

szkoły. Poseł przestrzegał Annę Zalewską przed 

  chaosem. Wspominał z mównicy sejmowej, zwracając się do niej, że kiedy ona była w opozycji  

i postulowała wysłuchanie publiczne (zresztą w sprawie wiatraków, bo tym zajmowała się obecna 

szefowa tego resortu w VII kadencji), to umożliwiliśmy jej to. A teraz kiedy, w imieniu tysięcy 

rodziców i nauczycieli, prosimy o wysłuchanie, to obecna minister mówi z uśmiechem na ustach: 

„Nie”. Instytucja „wysłuchania publicznego” w tej kadencji zniknęła. Ustawy procedowane  

są nocami, w „trybie gwałtownym”, najczęściej w ciągu 2-3 posiedzeń komisji i bez środowisk 

zainteresowanych danym zagadnieniem. Tak też było z nowym prawem oświatowym. Minister 

Zalewska zlekceważyła także zebrane przez ZNP i przez opozycję podpisy pod wnioskiem  

o referendum mówiąc, że jest ono „bez sensu, bo nowe prawo oświatowe jest dobre”. Podpisy 

obywateli, którzy chcieli rozmawiać, zostały zmielone. Dwa lata od uruchomienia deforma oświaty 

skutkowała niespotykanym strajkiem nauczycieli. Uwidoczniły się  olbrzymie potrzeby polskiej 

oświaty i konieczność przeprowadzenia prawdziwej reformy. 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Geotermia 

W poprzedniej kadencji sejmu Poseł Tomasz Nowak  

skutecznie zabiegał o zgodę na otwór badawczy na 

wyspie Pociejewo w Koninie. W efekcie dowiercono 

się do źródła wody geotermalnej o temp 97,5 stopni. 

W obecnej,  VIII kadencji  sejmu w interpelacjach  

i wypowiedziach na Sali plenarnej interweniował  

ws. pozyskania środków na otwór zatłaczający  

i  ciepłownię geotermalną w  Koninie. Dopytywał się 

także o geotermię w Kole i w Turku. Podczas  77 po- 

 

 

siedzenia sejmu  poseł zwrócił uwagę na to, że programy geotermalne na otwory zatłaczające i ciepłownie 

przegrywają  w konkursach, które są ogłaszane przez NFOŚ, z biomasą.  Poseł dopomina się, aby trzecie 

wydanie konkursu  z programu  Infrastruktura i Środowisko, który będzie rozpatrywany w pierwszym kwartale 

2019 roku, było programem z punktacją  promującą geotermię. 

Wysychanie Jezioro Wilczyńskiego i spór z ministerstwami 

Coraz mniej wody w jeziorze wilczyńskim i wypracowany przez kopalnie i Marszałka województwa 

Wielkopolskiego  sposób  ratowania jeziora spotkał się  z klinczem decyzyjnym w ministerstwach środowiska 

oraz gospodarki morskiej i żeglugi śródlądowej. Brak pozytywnej decyzji co do zatłaczania wody do jeziora 

wilczyńskiego powiązany jest z brakiem politycznej decyzji co do powstania odkrywki Ościsłowo skąd miałby 

przyjść ratunek dla jeziora poprzez przerzut wody z odkrywki do jeziora. Pytania posła na forum sejmu i w 5 

interpelacjach spotykają się z wyjaśnieniami, które wskazują na to, że woda z odkrywki może zniszczyć 

siedliska ramienic ( a przecież jeśli wyschnie jezioro to ramienice i tak zginą), że kopalnia musi wziąć na siebie 

całą odpowiedzialność za wysychanie jeziora  ( nie wystarcza ministerstwu to, że KWB chce wydać środki  

- razem z marszałkiem województwa i przy współudziale NFOŚIGW na ratowanie jeziora) i że ministerstwa 

przygotują własny sposób ratowania jeziora wilczyńskiego: Minister środowiska w odpowiedzi na sali 

plenarnej mówi w czerwcu 2017 , że zajmie to 10-20 lat a minister żeglugi śródlądowej (odpowiedzialny za 

Wody Polskie) w odpowiedzi na interpelację posła, w kwietniu 2019 , dopiero zapowiada, że „planowane 

jest(!) powołanie zespołu ekspertów, którzy zbadają obniżanie się poziomów wód w tym regionie”.  

To zdecydowanie za długo: jezioro Wilczyńskie trzeba ratować już teraz i jeśli rząd nie wyda zgody na 

budowę Ościsłowa i zatłaczanie stamtąd wody do jeziora to w trybie pilnym trzeba zaprezentować 

alternatywna formę ratowania jeziora. 

Polder Golina, czyli odkładane decyzje 

Mieszkańcy tzw. polderu Golina skazani są na 

niepewność, od lat nie mogą budować czy remontować 

swoich posesji, inwestować w gospodarstwa rolne. 

Bowiem ich teren jest zalewowy i ma zabezpieczać,  

w razie powodzi ,przed kumulacją fali powodziowej na 

Warcie. W tej sprawie poseł odbył wiele spotkań  

z mieszkańcami. W  latach 2014- 15  przygotowano 

dokumentację umożliwiająca proces inwestycyjny  

a Regionalny Zarząd Gospodarki Wodnej w Poznaniu  

 podjął starania o pozyskanie środków europejskich. Poseł otrzymał uspokajającą odpowiedź na swoją 

interpelację w marcu 2016, że inwestycja będzie przeprowadzona w latach 2016-21. Kolejne interpelacje 

potwierdzały harmonogram działań. Niestety zmiany organizacyjne, przejęcie władztwa nad projektem przez 

Krajowy Zarząd Gospodarki Wodnej skutkowały tym, że  jak pisze w odpowiedzi na interpelację Minister 

środowiska planowane jest pozyskanie środków europejskich na realizacje tego zadania w kolejnej 

perspektywie finansowej 2021-27. 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Poseł domaga się od premierów działań dla regionu 

  Podczas debat, nad wotum zaufania dla premierów Beaty 

Szydło i Mateusza Morawieckiego, poseł zgłaszał 

fundamentalne problemy naszego regionu, aby zwrócić na 

nie uwagę nowego prezesa Rady Ministrów. 18 listopada 

2015 r., podczas debaty nad programem rządu Beaty 

Szydło, poseł wskazał 3 główne kierunki działań: 

przystąpienie do rozpoczętych przez rząd PO negocjacji z 

KE w sprawie przedłużenia pracy elektrowni „Adamów” , 

wydanie zgody na odkrywkę „Ościsłowo” i wprowadzenie 

tzw. rynku mocy, gwarantującego bezpieczeństwo 

produkcji energii z OZE (dzięki gotowości do pracy 

energetyki konwencjonalnej ,w tym ZE PAK). Sprawa 

„Adamowa   

 

 „Adamowa” nie została załatwiona pozytywnie przez premier Szydło, natomiast ustawa o rynku mocy trafiła do prac 

legislacyjnych. Nadal czeka na wyjaśnienie kwestia nowej odkrywki. W swoim wystąpieniu (12 grudnia 2017 r.) poseł zwrócił 

się, do obecnego na sali sejmowej, premiera Morawieckiego: „Panie Premierze! Proszę o odpowiedź (…). Jeśli nie 

chcecie mieć ZE PAK-u, to w takim razie domagamy się programu kompensacyjnego dla Wielkopolski Wschodniej”. 

A dokładnie rok później (12 grudnia 2018 r.), podczas rozpatrzenia wniosku prezesa Rady Ministrów o wyrażenie 

przez Sejm Rzeczypospolitej Polskiej wotum zaufania Radzie Ministrów, poseł zwrócił się do premiera: „Panie 

Marszałku! Wysoka Izbo! Panie Premierze! Dramatyczny brak wiarygodności. Niestety mówię o tym z perspektywy 

regionu, do którego pan przyjechał na 2 dni przed drugą turą wyborów, żeby powiedzieć, że decyzja na odkrywkę 

„Ościsłowo” zapadła w waszym rządzie, ale niestety jakieś sądy tę decyzję uchyliły. Ludzie w regionie zobaczyli, że 

pan skłamał, i mówię to z wielką przykrością. Panie Premierze! Trzeba ten błąd naprawić. Rzeczywiście, jeśli już 

pan tak powiedział, to niech słowo stanie się rzeczywistością. Wydajcie stosowną decyzję na budowę tej odkrywki, 

a jeśli jej nie będzie, to żądamy od pana premiera programu transformacyjnego dla regionu Wielkopolski 

Wschodniej. Nie można szastać słowami. Słowo premiera jest świętsze, niżby się mogło wszystkim wydawać”. 

 

 

130 mln zł pozyskała aglomeracja konińska w ramach 

Konińskiego Obszaru Strategicznej Interwencji. O taką 

formułę przyznawania środków dla subregionów zabiegał 

poseł w minionej kadencji, a w lutym 2016 r. marszałek Marek 

Woźniak podpisał z gminami i miastem tzw. mandat 

terytorialny uruchamiający projekty inwestycyjne. Z tego 

programu rozbudowywana jest obecnie ulica Kleczewska, 

MZK pozyskało 8 nowych autobusów, natomiast w gminach 

(Stare Miasto, Rzgów, Krzymów i Golina) rozbudowano sieć 

kanalizacyjną. Poseł zabiegał także o środki (22 mln zł) na 

przebudowę CKiS-DK „Oskard”. Ta inwestycja jest dla niego 

szczególnie ważna, gdyż w latach 1986-1991 był kierownikiem 

tej instytucji. Poseł konsultował również z samorządami 

 

 

projekt fotowoltaiczny w gminach powiatu konińskiego. Dobrze przygotowane wnioski przyniosły gminom sukces na 

kwotę dofinansowania ponad 10 mln zł. Realizowany jest w tej kadencji projekt (za 38 mln zł ) skrzyżowania ulicy Kolskiej 

i Europejskiej. W poprzedniej kadencji poseł jeździł, wraz z ówczesnym prezydentem Konina, do Ministerstwa 

Infrastruktury, aby wniosek został dobrze przygotowany. Na zaproszenie posła w tej sprawie przyjechał także do Konina 

ówczesny minister Waldemar Sługocki. Dzięki temu, w obecnej kadencji, projekt wygrał konkurs i jest realizowany. Dobra 

współpraca z PWIK-iem, pomoc konsultacyjna, dała dla naszego miasta środki na modernizację sieci wodociągowo-

kanalizacyjnej, na kwotę 76 mln zł. Niestety, obecna kadencja, na skutek niekonsekwentnych działań rządu, spowalnia 

możliwości inwestycyjne subregionu. Widać to po programie geotermalnym, który nie działa. Od 3 lat poseł wspiera 

samorząd, występując z mównicy sejmowej czy pisząc interpelacje, w dążeniu do budowy otworu (zatłaczającego wodę  

z geotermii konińskiej), umożliwiającego postawienie na wyspie Pociejewo ciepłowni i rozpoczęcie inwestycji rekreacyjno-

balneologicznej. 

 

Ponad 200 mln zł wspólnego sukcesu: poselskie interwencje 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Kalendarium ws. Ościsłowo 

 

 

 

Walka o Odkrywkę Ościsłowo 

Od zmiany rządu w 2015 roku przyszłość konińskiego 

zagłębia paliwowo-energetycznego stoi pod znakiem 

zapytania. Wiąże się to z niepewnym rozpoczęciem prac 

na odkrywce Ościsłowo. Już podczas pierwszego 

posiedzenia Sejmu VIII kadencji – 18 listopada 2015 r. 

poseł Tomasz Nowak zwrócił się bezpośrednio do 

premier Beaty Szydło w  sprawie podjęcia decyzji 

pozwalającej na uruchomienie odkrywki Ościsłowo. 

Poseł Tomasz Nowak interweniował 44. razy w tej  

  

 

sprawie występując z mównicy sejmowej oraz składając interpelacje i  zapytania poselskie składane  

w  ministerstwach energii, środowiska, rolnictwa. Działania w  obszarze parlamentu i  ministerstw to jednak nie 

wszystkie inicjatywy. Poseł Tomasz Nowak wychodził z założenia, że najsilniejszym głosem, który może wpłynąć na 

decyzję rządu RP jest głos mieszkańców regionu konińskiego. Dlatego też, wielokrotnie podejmował współpracę 

ze związkami zawodowymi, władzami ZE PAK, władzami samorządowymi, a  także z mieszkańcami, którzy byli 

i  są zainteresowani sprawą. Najważniejsze działania, jakie zostały podjęte w sprawie odkrywki Ościsłowo to  

m.in.: dwukrotna akcja pisania listów do Prezesa Rady Ministrów, w którą włączyli się mieszkańcy Konina  

i  regionu, samorządowcy i  związkowcy.  

Bardzo ważną inicjatywą były zwołane na wniosek Tomasza Nowaka dwa nadzwyczajne posiedzenia Komisji 

Energii i  Skarbu Państwa. Pierwsze obyło się w  2016 r. i  dzięki wywołanej presji na rząd udało się doprowadzić do 

zgody ministra rolnictwa na odrolnienie niezbędnych gruntów. Drugie posiedzenie dotyczyło decyzji środowiskowej  

i  doprowadziło do sytuacji, w której przewodniczący komisji z  PiS domagał się konkretnego terminu wydania decyzji. 

Niestety rząd pozostał obojętny nawet na wezwanie przewodniczącego komisji z  własnego ugrupowania 

politycznego. Z początkiem 2018 r. poseł Nowak wraz z Radnymi PO RP w Radzie Miasta Konina wystąpili do 

władz samorządowych regionu – powiatu i województwa – z  propozycją przyjęcia stanowiska w  sprawie 

podjęcia przez rząd natychmiastowej decyzji odnośnie odkrywki Ościsłowo, a  w  przypadku decyzji negatywnej 

opracowania i  przyjęcia programu kompensacyjnego dla całej Wielkopolski Wschodniej, na wzór programu dla 

Śląska. Inicjatywa powiodła się, a  zaproponowane stanowisko przyjęła Rada Miasta Konina, Rada Powiatu 

Konińskiego, Sejmik Województwa Wielkopolskiego, a także Rada Gminy Kazimierz Biskupi, Rada Powiatu 

Tureckiego, Rada Miejska w  Turku, Związek Gmin Powiatu Tureckiego i  Konwent Wójtów i  Burmistrzów 

Gmin Aglomeracji Konińskiej. Dzięki tej inicjatywie rząd RP usłyszał silny i  spójny głos przedstawicieli społeczności 

regionu konińskiego, natomiast zarówno mieszkańcy, jak i władze lokalne wykazały się odpowiedzialnością i pełnym 

zrozumieniem potrzeb regionu. Pomimo wielu podjętych działań w Sejmie i regionie przez posła Nowaka oraz 

samorządy lokalne, rząd nadal zwleka z  wydaniem decyzji. Brak takiej decyzji i w związku z odsuwaniem terminu 

otwarcia odkrywki, która powinna zabezpieczyć cztery procent zapotrzebowania kraju na energię elektryczną, zagraża 

sprawiedliwej transformacji regionu konińskiego i koniecznym stopniowym odejściem od źródeł energii 

konwencjonalnej na rzecz odnawialnych i ekologicznych. 
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http://www.tomasz-nowak.pl/images/pdf/Oscislowo-kalendarz.pdf


 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Dolina Energii - transformacja regionu 

Region koniński od zawsze związany był związany z energetyką. 

Po wielokrotnych interwencjach i braku zgody na decyzję ws. 

odkrywki Ościsłowo poseł Tomasz Nowak zabiegał w rządzie  

o powstanie programu kompensacyjnego, jednak wydaje się,  

że aktualnie rządzący nie dostrzegają problemów Konina i okolic. 

Przy współpracy posła Tomasza Nowaka, włodarzy miast, 

samorządu województwa wielkopolskiego oraz Agencji Rozwoju 

Regionalnego w Koninie powstaje program sprawiedliwej 

  transformacji naszego regionu – Doliny Energii - w oparciu o energetykę odnawialną. Wielkopolska Wschodnia 

jako jeden z trzech regionów w Polsce została wpisana do Europejskiego Programu Platformy Terenów Powęglowych,  

w którym jest zabezpieczonych 5 miliardów euro na inwestycje celowe. W maju 2019 r. Nadzwyczajna Sejmowa 

Podkomisji ds. Polityki Energetycznej UE, której poseł Nowak jest wiceprzewodniczącym, przyjęła specjalny dezyderat, 

w którym wsparła Wielkopolskę Wschodnią w staraniach o pozyskanie środków z tzw. Platformy Węglowej. „Dolina 

energii” to nazwa naszego przedsięwzięcia łącząca w sobie nowy przemysł, który będzie kołem zamachowym rozwoju 

regionu konińskiego. Zespół, w którym brał udział poseł Tomasz Nowak wypracował zasadnicze kierunki rozwoju, 

których czterema filarami są: budowa odnawialnych źródeł energii na terenach pogórniczych, czyli zagospodarowanie 

tych terenów dla energetyki wiatrowej i fotowoltaiki. Po drugie, współpraca z biznesem OZE, firmami produkującymi 

panele fotowoltaiczne i turbiny wiatrowe. Po trzecie elektromobilność – w Europie jest zapotrzebowanie na około 20 

fabryk produkujących baterie do samochodu elektrycznego, by zaspokoić popyt na samochody elektryczne. Kolejnym 

filarem projektu jest wodór i stworzenie startup’u - stacji do ładowania pojazdów wodorowych przy autostradzie 

łączącej Warszawę z Berlinem.  
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Kobiety w rządzie PiS zarabiają mniej niż mężczyźni 

Poseł Tomasz Nowak weryfikuje systematycznie poziom wynagrodzeń w ministerstwach ze względu na powiązanie 

kompetencji z wynagrodzeniami a także równość płac pomiędzy kobietami i mężczyznami. W maju 2017 roku minister 

Rafalska (Ministerstwo Rodziny, Pracy i Polityki Społecznej) poinformowała w odpowiedzi na interpelację posła,  

że przygotowała narzędzie porównawcze „Równość płac”, które zweryfikuje luki płacowe w poszczególnych 

ministerstwach i w przedsiębiorstwach. W rok po tej deklaracji poseł sprawdził czy narzędzie to wprowadzono w życie 

i okazało się, że tylko 5 ministerstw przeprowadziło badanie stwierdzając niewielkie odchylenia (najbardziej  

w Ministerstwie Nauki 4% na rzecz mężczyzn). W związku z tym w 2019 roku poseł poprosił o kompleksowa informację, 

z której tym razem wyniknęły wnioski , że kobiety zarabiają w ministerstwach zdecydowanie mniej niż mężczyźni:  

w kancelarii premiera to różnica średnio 1500 zł więcej na rzecz mężczyzn, w Ministerstwie Cyfryzacji ok. 740 zł,  

a w Ministerstwie zdrowia ok. 600 zł. Z tych obserwacji wynika, że dobra zmiana nie jest dobra dla kobiet,  

które zarabiają mniej niż mężczyźni a programy naprawcze są tylko deklaratywne. 

Tabela została sporządzona na podstawie danych zawartych w odpowiedziach poszczególnych ministerstw na interpelację  

posła Tomasza Nowaka ws. zróżnicowanej pozycji kobiet i mężczyzn w danych ministerstwach. 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

W oczekiwaniu na nowy dworzec kolejowy  

Na nowy dworzec kolejowy w Koninie z niecierpliwością oczekują 

wszyscy mieszkańcy miasta. O realizacji inwestycji słyszy się od dwóch 

lat, początkowo ukończenie budowy wyznaczano na koniec roku 2018 

r. , następnie wielokrotnie wydłużano czas podjęcia decyzji  

o rozpoczęciu robót budowlanych. Po rozmowie władz konińskich  

z inwestorem przedsięwzięcia – prezesem spółki Dekada okazało się,  

że przewlekłość w podjęciu ostatecznej decyzji ws. rozpoczęcia budowy 

dworca jest spowodowana przedłużającymi się procedurami w PKP.  

 W związku z tym poseł Tomasz Piotr Nowak wystosował zapytanie do Ministra Infrastruktury, aby przedstawił 

informacje z czego wynika przewlekłość w postępowaniu, jakie konkretne procedury opóźniają rozpoczęcia 

inwestycji oraz jaki ostateczny termin jest wyznaczony na rozpoczęcie budowy dworca. W odpowiedzi poseł 

otrzymał następujące wyjaśnienie: inwestycja prowadzona jest przez spółkę zależną Polskich Kolei Państwowych S.A.  

– Xcity Investment sp. z o.o., która realizuje projekty deweloperskie na terenach kolejowych (…) realizacja inwestycji 

dworcowej związana jest z procedurą podziałową gruntu oraz zamianą działek z miastem. Powyższe procedury miały 

wpływ na wydłużenie terminu przygotowania nieruchomości do realizacji inwestycji. Obecnie prace są na etapie 

pozyskania tzw. zgód korporacyjnych. Rozpoczęcie budowy planowane jest na październik 2019 roku. Mając na względzie 

wyjaśnienia Ministerstwa pozostało oczekiwanie do jesieni z nadzieją, że tym razem spółka PKP podejmie stosowne 

decyzje w terminie i nie przedłuży postępowania o kolejne 2 lata. 

Czy kolej połączy Konin z Turkiem? 

Przed wyborami samorządowymi w październiku 2018 r. Premier na 

peronie w Jasienicy zapowiedział uruchomienie programu „Kolej Plus”, w 

ramach którego ma powstać m. in. linia kolejowa łącząca Konin z 

Turkiem. Okres wdrożenia programu wyznaczono od 2019 r. do 2023 r.  

W tej sprawie poseł Tomasz Piotr Nowak wystosował interpelację do 

Ministra Infrastruktury, w której pytał o termin przeprowadzenia  

 
inwestycji oraz ilość środków przeznaczonych na jej realizacje z podziałem na kosztyponoszone ze szczebla 

centralnego oraz z samorządu terytorialnego. Ministerstwo w odpowiedzi podało czas realizacji projektu 

wyznaczony na około 6 lat oraz szacunkowy koszt ogółu inwestycji – 600 mln zł. Niestety, nie ma żadnych konkretnych 

informacji odnośnie terminu rozpoczęcia jakichkolwiek prac w zakresie nowej linii kolejowej, nie została także 

przygotowana żadna dokumentacja przedprojektowa. Czy zatem przedwyborcze obietnice były jedynie zagrywką 

polityczną? 

Osoby niepełnosprawne 

Na skutek reformy oświaty obecnie indywidualny tok nauczania dla dzieci 

dotkniętych różnego rodzaju niepełnosprawnościami będzie realizowany 

wyłącznie w domu ucznia. Zmiany zostały skrytykowane przez Rzecznika Praw 

Dziecka, Rzecznika Praw Obywatelskich, Ośrodek Monitorowania Zachowań 

Rasistowskich i Ksenofobicznych, a także przez środowisko psychologów, 

pedagogów, nauczyciele i przede wszystkim rodziców dzieci niepełno-

sprawnych i chorych. Poseł Tomasz Piotr Nowak w jednym z pytań w interpelacji 

skierowanej do MEN: czy wysłucha głosu rodziców i specjalistów w sprawie 

szkodliwości przepisów i doprowadzi do ich zmian? Jednak Ministerstwo 

zapewnia: wprowadziliśmy korzystne dla uczniów rozwiązania! Potwierdza tym 

stanowiskiem, że obecna Minister dokonała deformę oświaty – nie zważając na 

opinię publiczną.  

W trudnej sytuacji pozostają również opiekunowie osób niepełnosprawnych – dorosłych, którym nie przysługuje 

świadczenie pielęgnacyjne jeżeli pobierają świadczenie emerytalno-rentowe, nawet jeśli jest niższe niż świadczenie 

pielęgnacyjne. Poseł zwraca uwagę Ministerstwa Rodziny, Pracy i Polityki Społecznej, że opieka medyczna, leki 

rehabilitacja i specjalistyczne wyjazdy rehabilitacyjne do ośrodków leczniczych są bardzo kosztowne. 

Ministerstwo jednak optymistycznie zapewnia, że zakończenie prac nad reformą orzecznictwa w Polsce pozwoli na 

stworzenie kompleksowego systemu wsparcia osób niepełnosprawnych i ich rodzin 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Zgłaszane poprawki budżetowe 

Poprawki regionalne są bardzo istotne, bo tak naprawdę sięgają dialogu 

społecznego, który toczy się między samorządami a państwem. Poseł 

Tomasz Nowak po konsultacjach z włodarzami miast i gmin 

wielkopolski wschodniej corocznie składa poprawki do budżetu 

państwa, z którego miałoby być przekazane wsparcie finansowe dla 

samorządów lokalnych. Wśród nich w 2016 r. jako wnioski mniejszości 

znalazły się konińskie inwestycje: budowa ulicy Brunatnej - łącznika od 

ul. Przemysłowej do ul. Kleczewskiej za 18 mln. zł., budowa wiaduktu 

Paderewskiego-Wyzwolenia za 80 mln zł. oraz przebudowa mostu  

 Bernardynka za 3,7 mln zł. Są to inwestycje drogowe, które w Koninie są niezbędne dla skomunikowania terenów 

inwestycyjnych położonych na terenie miasta (Międzylesie) oraz udogodnią codzienną komunikację drogową 

mieszkańców. Ważna poprawka dotyczyła również budowy obwodnicy we Wrześni, do której z budżetu państwa miało 

zostać dołożone 6 mln zł. na wykup ziemi pod obwodnice, z której można by wyjechać z fabryki Volkswagena. Poseł PO 

wystosował w tej sprawie specjalny list do posłów PiS: Witolda Czarneckiego, Ryszarda Bartosika i Leszka Galemby,  

w którym zwrócił się z prośbą o przekonanie większości sejmowej Prawa i Sprawiedliwości do zagłosowania za sprawami 

kluczowymi dla rozwoju regionu konińskiego, które w ostatecznym głosowaniu posłowie PiS odrzucili. 

Głosowanie nad budżetem państwa na 2017 rok odbyło się w sali kolumnowej, w której doszło do rzeczy 

bezprecedensowej, bowiem połączono 400 poselskich poprawek, które zostały odrzucone większością PiS jednym 

głosowaniem. 

Planując budżet państwa na 2019 rok poseł Tomasz Nowak zaproponował, by w ustawie budżetowej zapisano  

m.in.: 20 mln zł na naprawę i konserwację mostu Unii Europejskiej – drugiej przeprawy przez Wartę oraz celowe 

wsparcie rządu na remont konińskiego amfiteatru. W porozumieniu z Burmistrzem Turku, Poseł zaproponował 

również dwie poprawki dla Turku, która zakładała finansowanie budowy ulic pod rozwój budownictwa mieszkaniowego 

przy ul. Leśnej oraz ul. Chełmońskiego (7mln zł), a także kompleksowej rewitalizacji zdegradowanej przestrzeni 

centrum miasta znajdującego się przy Placu Wojska Polskiego - turkowski rynek (12 mln zł). Niestety tym razem 

również posłowie PiS głosowali przeciwko lokalnym inwestycjom i interesom mieszkańców. 

Polityka Senioralna  

W trosce o potrzeby osób przebywających na emeryturze w kwietniu 2018 r. poseł Tomasz Piotr Nowak zorganizował 

w Koninie spotkanie konsultacyjne dla mieszkańców. Do miasta przyjechały posłanka odpowiedzialna za politykę 

senioralną - Marzena Okła-Drewnowicz oraz posłanki Beata Małecka-Libera i Krystyna Sibińska. Parlamentarzyści 

zaznajomili emerytów z obecną polityką senioralną poruszając kwestie m.in. opieki zdrowotnej, 

niepełnosprawności czy też aktywizacji społecznej osób starszych w Uniwersytetach Trzeciego Wieku. Uczestnicy 

spotkania mogli zgłaszać własne postulaty oraz przybliżyć posłom lokalne problemy, w ten sposób mogli przyczynić się 

do wspólnego tworzenia polityki na rzecz środowiska senioralnego.   

Interwencja ws. emerytur górniczych 

Poseł Tomasz Piotr Nowak uzyskał informacje od Inspektoratu ZUS  

w Koninie, że w aktualnie obowiązującym stanie prawnym prawo  

do emerytury górniczej ustalane jest na podstawie art. 50a ust. 1 ustawy  

z 17 grudnia 1998 r. o emeryturach i rentach z Funduszu Ubezpieczeń 

Społecznych, do którego nie zostało wydane rozporządzenie. Z powodu 

braku tego aktu prawnego istnieją liczne rozbieżności pomiędzy 

stanowiskiem pracodawców a ZUS w kwestii ustalania prawa do emerytury  

górniczej. Przez obecne uregulowanie prawne pracownicy kopalni ubiegający się o emeryturę górniczą są często 

poszkodowani rozstrzygnięciami ZUS, które nie przydzielają im uprawnień emerytalnych. Poseł wystosował w tej 

sprawie interpelacje, w której wskazuje ministerstwu potrzebę doprecyzowania aktualnie obowiązujących 

przepisów, ze względu na pokrzywdzonych decyzjami ZUS górników. Interpelacja została również przesłana do 

Rzecznika Praw Obywatelskich, który również zajął się sprawą po spotkaniu konsultacyjnym z mieszkańcami, które 

odbyło się w Centrum Organizacji Pozarządowych w Koninie. 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Poprawa jakości opieki zdrowotnej 

Nie trzeba nikogo uświadamiać, że sytuacja służby zdrowia 

jest wciąż niepokojąca, problemy z jakimi boryka się NFZ 

można mnożyć. W 2017 r. nasz  kraj przeszła fala protestów. 

Na ulicę wyszli m.in. ratownicy medyczni oraz lekarze 

rezydenci - domagając się godziwego wynagrodzenia. Poseł 

Tomasz Piotr Nowak poparł protestujących równocześnie 

zwracając uwagę Ministerstwa Zdrowia w swojej interpelacji: 

Jeżeli Ministerstwo Zdrowia nie podejmie stanowczych kroków 

w celu stopniowego uzdrawiania sytuacji dojdzie do kryzysu 

  personalnego na niespotykaną dotąd skalę w polskiej służbie zdrowia.- alarmował, ponieważ jak słusznie zauważył: 

Nie można dopuszczać do sytuacji, w której osoby ratujące ludzkie życie muszą na co dzień martwić się,  

że nie starczy im środków na opłacenie rachunków i utrzymanie rodziny. 

Jednym z najbardziej uciążliwych problemów są coraz bardziej wydłużające się kolejki do lekarzy specjalistów. Tę 

kwestię miała rozwiązać reforma w postaci tzw. sieci szpitali, która zakładała finansowanie szpitali wg. z góry 

ustalonego ryczałtu. Poseł zwrócił uwagę Ministra Zdrowia, że: takie rozwiązanie spowoduje, że żaden szpital nie 

zdecyduje się na ponadlimitowe wizyty i zabiegi, ponieważ nie otrzyma za nie zwrotu kosztów. Na ten moment 

niestety nie widać oczekiwanych efektów związanych ze skróceniem czasu oczekiwania na wizytę u lekarza 

specjalisty. 

Kwestia finansowania opieki zdrowotnej również pozostawia wiele do życzenia, poseł Tomasz Piotr Nowak 

wystosował interpelacje do Ministra Zdrowia w sprawie kwot bazowych stosowanych do obliczania 

budżetu w zakresie opieki zdrowotnej, ponieważ rok bieżący planuje się na podstawie wartości lat ubiegłych, 

przez co dla 2019 r. przyjęto dane 2017 r., a należy zauważyć, że potrzeb jest coraz więcej, więc konieczne jest 

przeznaczenie większej puli pieniędzy, jednak Ministerstwo w odpowiedzi na interpelację uspokaja, że określona 

wartość jest wiarygodna. 

Zainteresowanie posła wzbudziły także programy polityki zdrowotnej, które jak się okazuje nie występują we 

wszystkich województwach. W odpowiedzi na zapytanie Ministerstwo wyjaśnia, że programy polityki zdrowotnej 

mają charakter ogólnopolski i są przydzielane w trybie konkursowym, ale czy na terenie całego kraju nie powinien 

istnieć równy dostęp do świadczeń? 

 

Kluby obywatelskie i spotkania z mieszkańcami  

W trakcie bieżącej kadencji Sejmu odbyło się kilkaset 

Spotkań Obywatelskich z mieszkańcami miast wszystkich 

województw organizowane przez Klub Parlamentarny 

Platformy Obywatelskiej. Poseł Tomasz Nowak odwiedził 

m.in. Włodawę, Piastów, Węgorzewo, Goleniów oraz 

Wysokie Mazowieckie. Podczas Spotkania Obywatelskiego  

w Koninie, którego poseł Tomasz Nowak był gospodarzem, 

dyskusję o przyszłości regionu podjęli wicemarszałek Sejmu 

RP Małgorzata Kidawa-Błońska, posłowie Agnieszka 

Hanajczyk oraz Krzysztof Gadowski. Tematy spotkań 

związane były głównie z lokalnymi problemami oraz bieżącą 

  

 

ogólnopolską polityką. Spotkania z mieszkańcami odbywały się także w ramach Klubów Obywatelskich,  

w których dyskutowano z ekspertami i autorytetami o zagrożeniach i perspektywach, identyfikujemy problemy  

i proponujemy ich rozwiązania wraz ze społecznością lokalną. Tematy spotkań w regionie konińskim dotyczyły  

m.in. przyszłość prawa w  Polsce, członkostwa w UE, patriotyzmu, wolności mediów, Trybunał Konstytucyjny. 

Gośćmi zebrań były takie osoby jak: Prezydent Lech Wałęsa, aktorzy Daniel Olbrychski, Dorota Stalińska, Anna 

Nehrebrecka, Andrzej Rzońca - ekonomista, Maciej Lasek - ekspert lotniczy, Jerzy Stępień – b. Prezes Trybunału 

Konstytucyjnego, Sławomir Broniarz – Prezes Związku Nauczycielstwa Polskiego. 
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Regularne konferencje prasowe w regionie i aktywność  

w mediach społecznościowych 

 

Poseł jest komentatorem wydarzeń sejmowych 

w mediach ogólnopolskich i regionalnych 

 

Wizyty studyjne w Brukseli poświęcone 

problemom krajowym i regionalnym 

 

Uroczystości patriotyczne są okazją do wspomnienia 

historycznych dat i bohaterów walczących o wolność Polski 

 

Poseł Nowak uczestniczy w spotkaniach Uniwersytetów Trzeciego Wieku 

 i Kół Gospodyń Wiejskich rozmawiając z seniorami o ważnych problemach  

i możliwościach aktywizacji osób starszych 

 

Poseł organizuje i przyjmuje wycieczki szkolne oprowadzając po 

Sejmie i opowiadając o pracy parlamentarnej 

 

Dożynki, w których poseł uczestniczy, są okazją 

do podziękowań rolnikom za trud i wysiłek 

wkładany w pracę na roli 

 

Od początku pracy parlamentarnej poseł 

zaangażowany jest w działalność  

Ochotniczych Straży Pożarnych 

 

Poseł uczestniczy w wydarzeniach charytatywnych 

 

Poseł czynnie wspiera Honorowych Dawców 

Krwi oraz inne kluby i organizacje społeczne 

 

Poseł jest wolontariuszem corocznej kwesty na 

cmentarzu przy ul. Kolskiej w Koninie, z której środki 

przeznaczone są na odrestaurowanie nagrobków  

 

Poseł odbywa dyżury i spotkania  

z mieszkańcami w każdym  

powiecie regionu 

 

Rajd Rowerowy w Ślesinie pod patronatem posła Tomasza Nowaka, 

który zachęca do aktywnego trybu życia i podziwiania walorów 

turystycznych powiatu konińskiego 

 

Co roku dla upamiętnienia wyborów 4 czerwca 1989 r. 

organizowany jest happening na rondzie im. Tadeusza 

Mazowieckiego – pierwszego niekomunistycznego premiera III RP 

 


